附件6．机械科学与工程学院 学院国际一流水平 研究生课程简介
(中英文各一份)
	课程名称：管理学
	课程代码：100.507

	课程类型：□一级学科基础课 ■二级学科基础课 □其它：              

	考核方式：  考试                            
	教学方式：讲授

	适用专业：工业工程，工程管理技术
	适用层次：■ 硕士  ■ 博士

	开课学期： 秋季          
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：运筹学、线性代数等

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	邓 超
	教授
	工业工程
	42
	可靠性工程，企业信息化

	
	
	
	
	

	
	
	
	
	

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：
1、受教育经历
· 1988年—1992年，武汉工学院（现武汉理工大学），机械工程一系，本科/ 学士
· 1992年—1998年，华中理工大学（现华中科技大学），机械科学与工程学院，研究生/博士
· 1999年—2001年，东京工业大学（日本），制造系统与工程系，博士后
2、研究工作经历
· 1998年—2001年，华中科技大学，机械科学与工程学院，讲师
· 2001年—2007年，华中科技大学，机械科学与工程学院，副教授
· 2007年—2012年，华中科技大学，机械科学与工程学院，教授
· 2011年，奥克兰大学（新西兰），工程学院，访问教授
3、学术成就

现任华中科技大学机械科学与工程学院教授，教育部 “数字化设计与制造”创新团队成员，“数字制造装备与技术”国家重点实验室成员，“制造装备数字化”国家工程中心成员，中国机械工程学会高级会员。主要致力于可靠性与维修性技术，设备管理与维护，数字化工艺与装备，质量管理等方面的研究，先后主持、参加国家自然基金、国家“863”CIMS主题基金、国家“863”可靠性预测主题基金，国家“973”数字化主题基金等多个研究项目，也结合企业实际情况完成了多项横向课题，在理论和实践上均积累了丰富的经验，发表学术论文60余篇。


	课程教学目标：

1、 帮助学生获得必要的管理科学基本知识，了解学科发展前沿和发展趋势，掌握管理学基本规律的一般方法；
2、 引导学生接受管理科学知识熏陶，提高管理科学基本素养；
3、 了引导学生解管理技术的重要性，以及一些管理思想和现代管理理论和方法，开阔学生的知识视野，结合他们的工作实践，树立正确的管理观念，加强其科学管理意识和创新精神。
教学大纲：（章节目录） （32学时）
第1章 绪论 (2学时)
§1.1管理的内涵

§1.2管理的作用

§1.3管理的特性

§1.4 管理者的作用和职能

第2章 管理的演进(2学时)
§2.1 管理学科前时代

§2.2 科学管理时代

§2.3 行为科学理论时代

§2.4 现代管理科学时代

第3章 现代管理的方法(3学时)
§3.1现代管理理论的方法论

§3.2其他学科在管理中的应用

§3.3现代管理科学的趋势

第4章 计划与决策(4学时)
§4.1 计划的内涵、程序与方法

§4.2 组织环境分析

§4.3 组织目标的制定

§4.4 决策理论和方法

§4.5 计划中的决策问题
第5章 组织(5学时)
§5.1 组织的内涵

§5.2 组织结构设计

§5.3 组织的人力资源管理

§5.4 组织文化与组织变革

教学大纲（续）
第6章 控制(2学时)
§6.1 控制的内涵

§6.2 控制过程与方法

§6.3 作业控制

§6.4 控制信息系统

第7章 领导(6学时)
§7.1 领导的内涵

§7.2 领导者的素质

§7.3 领导理论

§7.4 领导原则与艺术

第8章 激励(4学时)
§8.1 激励的内涵

§8.2 激励理论

§8.3 激励的实现

第9章 协调(2学时)
§9.1 协调的内涵

§9.2 人际关系

§9.3 沟通技巧

§9.4 冲突管理

第10章 创新(1学时)
§10.1 创新的内涵

§10.2 创新的困难

§10.3 创新的条件与方法

§10.4 技术创新和管理创新

第11章 现代管理的发展趋势(1学时)
§11．1 现代管理简介

§11．2 文化管理

§11．3 人本管理

§11．4 知识管理


	教材： 

[1] 《管理学》，徐国华，张德，赵平，清华大学出版社，2001

[2] 《Management》，Stephen P. Robbins, Mary Coulter，清华大学出版社，Prentice Hall


	主要参考书：

[1] 《管理学原理》，香港管理专业发展中心编，中国纺织出版社, 2001
[2] 《管理学原理》，余秀江, 张光辉主编，中国人民大学出版社, 2004
[4] 《管理学名著精华》，吴智勇编，上海译文出版社, 2004
[5]《管理学原理》，(美)理查德·L. 达夫特(Richard L. Daft), (美)多萝西·马西克(Dorothy Marcic)著，机械工业出版社，2012

[6]《管理学原理与实务》，刘雪梅, 胡建宏主编，清华大学出版社，2011

	本课程达到国际一流水平研究生课程水平的标志：

1、师资方面：

授课教师有在国外学习和工作的经历，了解国际性大学的一般教学方法。授课教师已经用英语教授本课程5年，具有丰富的一线教学经验，。
2、教学内容方面：

以教材内容为纲，以实际案例分析为辅。依据《管理学》课程的特点，尽可能多的让学生通过案例分析，特别是国际性企业经营管理的案例分析，理解本课程的精髓。
3、教学方式方面：

根据教材内容，制作英文课件，课堂讲授。同时采用讲授，并与学生充分互动的教学方式。根据讲授内容，学生写设计与案例分析报告，提高学生实践与创新能力。
4、教材方面：

《Management》由美国Stephen P. Robbins和 Mary Coulter编写，Prentice Hall出版社出版，多次再版，是一本优秀的国际教材。
5、其它：


附件6．机械科学与工程学院国际一流水平 研究生课程简介
(中英文各一份)
	课程名称：Management
	课程代码：100.507

	课程类型：□一级学科基础课 ■二级学科基础课 □其它：              

	考核方式：  Test                            
	教学方式：Lecture

	适用专业：Industrial Engineering, Engineering Management Technology
	适用层次：■ 硕士  ■ 博士

	开课学期： Fall          
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：Operations Research, Linear Algebra

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	Chao Deng
	Professor
	Industrial Engineering
	42
	Reliability Engineering,  Enterprise Informationization

	
	
	
	
	

	
	
	
	
	

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：
1、EDUCATIONAL QUALIFICATIONS: 
1988.9－1992.6  Wuhan Institute of Technology, BE, Mechanical Engineering 
1992.9－1998.6  Huazhong University of Science and Technology, PhD, Mechanical Engineering
2、PREVIOUS APPOINTMENTS:

1998.7－1999.9    Huazhong University of Science and Technology – Lecturer
1999.10 – 2001.9   Tokyo Institute of Technology - Postdoctoral Research Fellow
2001.10 – 2007.10  Huazhong University of Science and Technology – Associate Professor

2007.11 – present   Huazhong University of Science and Technology – Professor
2010.3 – 2011.9     University of Auckland – Academic Scholar 
3、SCHOLARSHIP:
She is a professor of School of Mechanical Science and Engineering, Huazhong University of Science and Technology. She is the member of the design and manufacture of digital innovation team from the Ministry of Education, the member of National Key Laboratory of Digital Manufacturing Equipment and Technology, the member of the National Digital Manufacturing Equipment Engineering Centers, the senior member of Chinese Mechanical Engineering Society. She focuses on reliability and maintenance, equipment management and maintenance, digital process technology and equipment, quality management etc..She has participated in the National Natural Science Foundation, the National "863" CIMS  funds, "863" Reliability Prediction funds, and the national "973" fund research project. She also participated in several projects with enterprises. She has accumulated a wealth of experience both in theory and practice. She has published more than 60 academic papers.

	Course goals：
1, To help students obtain the necessary basic knowledge of management science ,to understand the disciplines forefront of the development and development trends and to master the management of the basic law of the general method.

2, To guide students to accept the influence of the management of scientific knowledge, and to improve the management science literacy.

3, To guide the students the importance of solution management technology, as well as some management ideas and modern management theory and methods. To broaden the horizons of students' knowledge, combined with their working practices, to establish a correct concept of management, and to strengthen their awareness of scientific management and innovative spirit.
Tuition: (32 Hours）

Chapter 1  Introduction to management
§1.1  Definition of management
§1.2  Function of management

§1.3  Basic characteristics of management

§1.4  Function of manager

Chapter 2  Development of Management

§2.1  Pre-Academic Era
§2.2  Scientific Management
§2.3  Behavior Science Theory
§2.4  Modern Management Science
Chapter 3  Methods of modern management Science

§3.1  Methodology of modern management theory

§3.2  Other subjects application in management 

§3.3  Trend of modern management science

Chapter 4  Planning and decision

§4.1  Definition and methods

§4.2  Organization environment analysis

§4.3  Establishment of organization aim

§4.4  Decision-making theory and method

§4.5  Decision-making in planning
Chapter 5  Organization

§5.1  Intension of organization

§5.2  Structure design of organization

§5.3  Human resource management of organization

§5.4  Organization culture and change

Chapter 6  Controlling

§6.1  Intension of controlling

§6.2  Process and method of controlling

§6.3  Task controlling

§6.4  Control information system

Chapter 7  Leading

§7.1  Intension of leading

§7.2  Characteristics of leader

§7.3  Theory of leading

§7.4  Leading principle and art
Chapter 8  Motivating
§8.1  Intension of motivating

§8.2  Motivating theories

§8.3  Implement of motivating

Chapter 9  Coordinating
§9.1  Intension of coordinating

§9.2  Interpersonal relationship
§9.3  Communication skill

§9.4  Conflict management
Chapter 10  Innovation
§10.1  Intension of innovation

§10.2  Difficulties of innovation

§10.3  Condition and method of innovation

§10.4  Technology innovation and management innovation
Chapter 11  Trend of advanced management

§11.1  Introduction of advanced management

§11.2  Culture management

§11.3  Human management

§11.4  Knowledge management

	Teaching materials： 

[1] 《Management》，Guohua Xu，De Zhang，Ping Zhao，Tsinghua publishing company，2001

[2] 《Management》，Stephen P. Robbins, Mary Coulter， Prentice Hall

	Main reference books：

[1] 《管理学原理》，香港管理专业发展中心编，中国纺织出版社, 2001
[2] 《管理学原理》，余秀江, 张光辉主编，中国人民大学出版社, 2004
[4] 《管理学名著精华》，吴智勇编，上海译文出版社, 2004
[5]《管理学原理》，(美)理查德·L. 达夫特(Richard L. Daft), (美)多萝西·马西克(Dorothy Marcic)著，机械工业出版社，2012

[6]《管理学原理与实务》，刘雪梅, 胡建宏主编，清华大学出版社，2011

	Signs of international level for graduate course:

1, The quality of teachers: Teacher has studying and working experiences in the international university abroad. She understands the professional teaching methods. She has been taught this course in English for 5 years, with a wealth of first-line teaching experience.
2, Teaching content: To take teaching materials as the key, and to take case analysis as the assistant. According to the characteristics of <Management> course, it will enable students to understand the essence of this course through case studies, especially in the case of international business management. 

3, Teaching mode: According to teaching materials, to build English courseware used in lectures. While using lectures, teaching methods are used fully interactive with the students. According to the teaching content, asking students to write the design and case studying report, to improve students' practical and innovative capacity.
4, Teaching materials:"Management" prepared by Stephen P. Robbins and Mary Coulter of the United States,, Prentice Hall Press, which is reprinted many times. It is an outstanding international teaching materials.



